
Zápis z jednání Pracovní skupiny k dětské a dorostové psychiatrii 

Číslo jednání: III. (jednání proběhlo on line)  
Datum: 2. září 2021 
Přítomni:  
MUDr. Simona Papežová             výkonná místopředsedkyně 
doc. MUDr. Iva Dudová, Ph.D. 
prim. MUDr. Iva Hodková 
PhDr. Karolína Malá 
Mgr. Alena Svatošová 
Ing. Štěpánka Tyburcová 
MUDr. Iveta Matějovská 
Mgr. Klára Laurenčíková Šimáčková 
MUDr. Michal Považan 
Marie Salomonová 
Ing. Tomáš Jung, MBA 
Omluveni:  
prof. MUDr. Ivo Paclt, CSc  
Mgr. Michaela Štáfková, MBA 
Alena Műllerová 
Hosté:  
MUDr. Tomáš Havelka 
PhDr. Pavel Mička Ph.D.  
Mgr. Ivana Svobodová  
MUDr. Petra Uhlíková 
 
 
Průběh jednání:  
1. Uvítání a domluva na programu.  
MUDr. Dita Protopopová ukončila pracovní poměr na Ministerstvu zdravotnictví (MZd), tímto 
dle Statutu PS DDP byla její funkce k 31. 8. 2021 ukončena. Nově byla tajemnicí RVDZ 
jmenována Mgr. Ivana Svobodová, která se tohoto jednání účastní jako host. 
 
2. Statut a Jednací řád PS DDP  
Plánované změny ve Statutu a Jednacím řádu představil vedoucí oddělení pro reformu péče 
o duševní zdraví PhDr. Pavel Mička, Ph.D. Návrh bude odeslán členům PS DDP 
k připomínkování.  
Ukazuje se jako potřebné řešit další témata v oblasti dětského duševního zdraví, která mají 
přesah nad rámec zaměření PS DDP, a to do školského i sociální systému. Proto MZd 
zvažuje přípravu další pracovní skupiny.  
Dále proběhla diskuse k návrhu nových členů. Bude dořešeno v rámci připomínek ke Statutu 
a Jednacímu řádu.  
 
3. Dostupnost psychiatrické péče o děti 
MUDr. Papežová podala informaci, že návrhy ke změně financování, které byly představeny 
zástupci dětské a dorostové psychiatrie zástupcům MZd i zdravotním pojišťovnám, jsou na 
MZd řešeny. Z jednání se zdravotními pojišťovnami je patrné, že obor dětské a dorostové 
psychiatrie má velkou podporu MZd, hledají se cesty, jak zvýšit dostupnost péče pro děti 
s duševním onemocněním. Intenzivně se řeší i problematika vzdělávání, vstupu lékařů do 
oboru psychiatrie i pedopsychiatrie.  
MUDr. Havelka upozornil na zásadní podfinancování i s ohledem na náročnost DDP oproti 
psychiatrii pro dospělé, navýšení o 10–15 %, což je návrh pojišťoven, dle jeho mínění 
nestačí.  
Dle Marie Salomonové je nutné mluvit zejména o dětech, o zajištění péče o ně, očekává 
řešení koncepčních věcí na této skupině. 



 
 
4. Koncepce dětské a dorostové psychiatrie 
MUDr. Uhlíková, která se účastnila jako host, uvedla, že Sekce DDP a odborné společnosti 
byly požádány o koncepci. Ta byla již v předchozích letech zpracována, pro PS DDP byly 
v úvodu její práce představeny okruhy, které je třeba řešit. 
MUDr. Papežová uvedla, že tato pracovní skupina by měla na základě koncepce pracovat na 
hledání cest k její realizaci. Na PS DDP by měl vzniknout harmonogram ve spolupráci 
odborných společností a MZd, společně by pak měly realizaci opatření podporovat 
a kontrolovat. 
MUDr. Papežová představila podklady k řešení problematiky péče o děti a dorost v rámci 
dospělé psychiatrie. PS byla krátce seznámena s výstupy z ankety o léčbě pacientů nad 
15 let na lůžkách pro dospělé od MUDr. Šilhána, Ph.D. Dále doplnila, že návaznost péče 
v rámci dětské a dospělé psychiatrie se bude řešit na samostatném sympoziu na konferenci 
psychiatrické společnosti. U lůžek je možné řešit podporu děti na odděleních pro dospělé jen 
při neodkladné péči.  
Další členové upozorňují, že v praxi se stává, že lékař pro dospělé odmítne pacienta pod 18 
let ošetřit; jinde zase funguje konziliární péče u dětí na pediatrických oddělení. Chybí 
konsensuální přístup mezi psychiatry pro dospělé i mezi dětskými psychiatry navzájem 
a jasný výklad toho, co je považováno za neodkladnou péči. Mgr. Tyburcová navrhla 
možnost ošetřit postup pro PN pro dospělé (většinou zřizované MZd) metodikou MZd. 
 
 
5. Různé 
Doc. MUDr. Dudová, Ph.D. otevřela diskusi k návrh FN Motol k řešení nedostatečných 
kapacit odborníků a lůžek pro DDP. MUDr. Uhlíková upozornila, že konsenzus k tomuto 
řešení na Sekci DDP nebyl.  
K diskusi o kapacitách lůžkové péče MUDr. Papežová doplnila, že se počítá i s kapacitou 
DPN Louny dle transformačního plánu a dalších pedopsychiatrických oddělení. 
Mgr. Svobodová uvedla informaci k připravované podpoře lůžek pro DDP ve výši 100 mil. Kč.  
 
Doc. MUDr. Dudová, Ph.D. k vzdělávání uvedla, že rezidenční místa má Motol, Ostrava 
a Brno. Navrhuje více školenců na školitele. MUDr. Hodková doplnila, že jsou i další lékaři, 
kteří mají akreditaci. Psychiatrické nemocnice mají všechny akreditované pracoviště 
a mohou školit. MUDr. Papežová upřesnila, že v PS ke vzdělávání se zjišťuje zájem o změnu 
počtu školenců na školitele i v jiných oborech, aby to mělo větší oporu, pro změnu by bylo 
nutné měnit zákon.  
 
Členové PS DDP byly informováni i o vývoji situace v DPN Opařany MUDr. Hodkovou 
a možných řešeních v případě ukončení provozu DPN Louny pro děti na konci roku. 
 
 
 
Další jednání: 
IV. 21.10.2021 ve 13:00 
V. 13.1.2022 ve 13:00 
 
Zapsala: Ivana Svobodová 


